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The advent of the ‘plant turn’ (Myers 40) within science, philosophy and environmental humanities
has  challenged the  anthropocentric  and  zoocentric  view of  plants  as  inert,  passive  objects
deprived of senses or intelligence. Biologists (Chamovitz, Mancuso and Viola), botanists (Hallé),
forest  rangers  (Wohlleben),  anthropologists  (Kohn,  Myers),  cultural  geographers  (Jones  and
Cloke), art historians and visual culture specialists (Aloi, Castro et al., Gibson, Keetley and Tenga),
literary critics (Laist), artists, writers, and philosophers (Hall, Marder, Coccia, Burgat) have all been
rethinking and reimagining the relations between humans and plants.  

In her recent publication entitled Foliage (Feuillages), art historian Clélia Nau draws on the Latin
etymology of the active verb vegetare (to animate, enliven, grow), which does not only designate a
form of ‘closed-off,  idle existence,’  (Nau 16) […]  as the adjective ‘vegetative’  would suggest.
Following in her lead, we would like to invite contributors to rethink the agency of plants in the
literature and arts of the anglophone and the francophone worlds from the nineteenth century to
the present day. The aim of the conference is to reflect on the active role of plants in texts and
visual representations, and think about the aesthetic, political, and epistemological implications of
this form of agency. We will analyse the way in which plants act upon and with the human world
from an anthrodecentric perspective. We will look at how plants can organise or disorganise our
world, call into question established truths, and shape power relations, including political ones.

This  conference  situates  itself  at  the  heart  of  the  interdisciplinary  field  of  environmental
humanities, and more specifically of Plants Humanities. We will rely on the pioneering ecocentric
principles delineated by Lawrence Buell  in The Environmental Imagination (1995) and further
developed by anglophone and francophone ecocriticism in the fields of literature and art history
(Braddock,  Patrizio).  We will  also discuss the conceptual  framing of the ‘nonhuman turn’  of
ecology (Grusin) which started gathering pace in the 1990s (Descola; Bruno Latour and John
Law’s Actor-Network Theory).

The conference welcomes contributions from researchers working in  the fields of  literature,
history, art history, visual studies, film studies, cultural studies, philosophy, anthropology, and
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natural sciences. One of the goals of this conference will be to reflect on how anglophone and
francophone theories approach the field of environmental and plant humanities.

Please submit  abstracts  of  up to  300 words in  English or  in  French,  together  with  a  short
biographical note (no more than 150 words),  to theagencyofplants@gmail.com by March 15,
2023.

This conference is organised by members of the ‘Environmental Humanities’ research teams of
the  Research  Laboratory  on  English-Speaking  Cultures  (LARCA  -  CNRS  UMR  8225)  of  the
Université Paris Cité and of the Catholic University of Paris (research unit ‘Religion, Culture &
Society’, EA 7403).  The conference will take place on the Campus des Carmes of the Catholic
University of Paris (74 rue de Vaugirard, 75006 Paris) on June 15th, and at the station d’écologie
forestière  de  l’Université  Paris  Cité  in  Fontainebleau  (Rte  de  la  Tour  Dénecourt,  77300
Fontainebleau) on June 16th.

Organising committee : 
Laura Ouillon (Université Paris Cité)
Estelle Murail (ICP)
Delphine Louis-Dimitrov (ICP)

--- 

Puissances du végéter dans la littérature et les arts des mondes francophones et anglophones
(XIXe s. – XXIe s.).

Université Paris Cité, LARCA & Institut Catholique de Paris

Avec l’avènement dans les années 2010 du « tournant végétal » (plant turn) (Myers 40), la vision
anthropocentrique et zoocentrique d’un végétal passif, objectivé, inerte, dépourvu d’intelligence et
de sensibilité se voit réévaluée, voire remise en question. Biologistes (Chamovitz ; Mancuso et
Viola),  botanistes  (Hallé),  gardes-forestiers  (Wohlleben),  anthropologues  (Kohn  ;  Myers),
géographes culturels (Jones et Cloke), historien.ne.s de l’art et du visuel (Aloi ; Castro et al. ;
Gibson ; Keetley et Tenga), critiques littéraires (Laist), artistes, écrivain.e.s et philosophes (Hall ;
Marder ; Coccia ; Burgat) se proposent ainsi de repenser et réimaginer les interrelations entre
humain et végétal. 

À l’instar de l’historienne de l’art Clélia Nau, qui, dans son récent ouvrage Feuillages, rappelle le
sens actif du latin vegetare (animer, vivifier, croître : “un végéter qui n’est pas qu’existence oisive,
assourdie […], « végétative »”, Nau 16), nous invitons les participant.e.s de ce colloque à repenser
les puissances du végéter dans la littérature et les arts des mondes anglophones et francophones
du XIXe siècle à nos jours. Il s’agira de réfléchir à la place et au rôle actifs du végétal dans les
textes et les représentations, ainsi qu’aux enjeux épistémologiques, esthétiques et politiques qui y
sont liés.  Suivant une perspective anthropo-décentriste,  nous réfléchirons à la façon dont le
végétal agit avec/sur le monde des êtres humains, l’ordonne ou le désordonne, met en question
les savoirs établis, et fait intervenir des rapports de force et de pouvoir, y compris politiques. 

Ce  colloque  s’inscrit  ainsi  pleinement  dans  le  champ  interdisciplinaire  des  humanités
environnementales  et  plus  spécifiquement  des  humanités  végétales  (Plant  Humanities).  On
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pourra  utilement  prendre  appui  sur  les  principes  écocentriques  définis  par  Lawrence  Buell
dans The Environmental Imagination (1995) et prolongés depuis par l’écocritique anglophone et
francophone, à la fois en littérature et en histoire de l’art (Braddock ; Patrizio), mais aussi, par
exemple, discuter des cadres conceptuels du « tournant non-humain » (nonhuman turn, Grusin) de
l’écologie développés à partir des années 1990 (Descola ;  théorie de l’acteur-réseau – Actor-
Network Theory – élaborée, entre autres, par Bruno Latour et John Law).

Le colloque est ouvert aux chercheurs travaillant dans les champs de la littérature, de l’histoire et
de l’histoire de l’art, des études visuelles, filmiques et culturelles, mais aussi de la philosophie, de
l’anthropologie et des sciences naturelles. Un des enjeux de ces journées sera notamment de
confronter  les  approches  francophones  et  anglophones  des  humanités  végétales  et
environnementales.

Les propositions de communication (300 mots max.), en français ou en anglais, accompagnées
d’une brève biographie, sont à envoyer à theagencyofplants@gmail.com avant le 15 mars 2023.

Ce  colloque  est  organisé  par  des  membres  de  l’équipe  «  Humanités  et  questions
environnementales » de l’Unité de Recherche « Religion, Culture et Société » (EA 7403) de l’Institut
Catholique de Paris et par la traverse « Humanités environnementales » du LARCA (CNRS UMR
8225) de l’Université Paris Cité. Les journées d’études auront lieu le 15 juin sur le Campus des
Carmes de l’Institut Catholique de Paris (74 rue de Vaugirard, 75006 Paris), et le 16 juin à la
station d’écologie forestière de l’Université Paris Cité à Fontainebleau (Rte de la Tour Dénecourt,
77300 Fontainebleau).

Comité d'organisation :
Laura Ouillon (Université Paris Cité)
Estelle Murail (ICP)
Delphine Louis-Dimitrov (ICP)

--
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